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Սարտի 2Տ֊27-ին տեղի ունեցավ ՀՍՍՀ 
գիտությունների ակադեմիայի տարեկան ընդ-
հանուր ո՚ողովը, որին մասնակցում էին ՀՍՍՀ 
Գերագույն սովետի նախադասության նախա-
դաՀ Ն. 1ս. Հաւ՚ուրւանյանր, ՀՍՍՀ Մինիս-
տըրների սովետի նախագահ Я*. Ա. Արւլա-
JujEjluCp, ՀԿԿ Կենտկոմի քարտուղարներ Պ. Պ. 
Աէւ|ւսիւ1ովր և Ս. Ս. ք՚՚ովւքասյանը: Ընդհանուր 
մողովր ներածական խոսքով բացեց ՀՍՍՀ ԳԱ 
պրեզիդենտ, ակադեմիկոս Վ. I. Համբարձում-
յանր: Նա ասաց, որ 1973 թ. մեր երկրի պատ-
մության մեջ մտավ որպես 9-րդ հնգամյակի 
պլանների իրագործման, ՍՄԿԿ XXIV համա-
գոսէ արի պատմական որոշումների հետագա 
կենսագործման տարի։ Անցած տարվա հաջո-
ղությունների և նվաճումների մեջ իրենց ա-
վանդն ունեն նաև Հայաստանի գիտնականնե-
րը, ՀՍՍՀ ԳԱ հիմնարկներում մշակվել Է 475 
թեմա ընդգրկող 138 պրոբլեմ։ Լուրջ ար-
դյունքներ են ձեռք բերվել բնական գիտու-
թյունների բնագավառում ։ 

Այնուհետև Վ. Հ. Համբարձում յանը կանգ 
առավ հասարակական գիտությունների բնագա-
վառում կատարված դգալի աշխատանքների 
վրա և ընդգծեց դրանց կարևորությանը մեր 
հասարակության կյանքում ։ Նա մասնավորա-
պես նշեց, որ սովետահայ պատմաբանները պետք 
Է արժանավայել դիմավորեն Ռուսաստանի հետ 
ԱրևԼ/յան Հայաստանի միացման 150-ամյակը։ 
՛Նա միաժամանակ ընդգծեց, որ անհրաժեշտ Է 
ավելի մեծ ուշադրություն դարձնել դիտական 
մշակումները պրակտիկայում արմատավորելու 
գործին, ակտիվացնել ակադեմիայի բաժան-
մունքների գործունեությունը, ավելի ամրապնդել 
և ընդլայնել գիտական կապերը անդբկովկասյան 
հանրապետությունների գիտական կենտրոնների 
հետ։ Վերջում Վ. Հ. Համբարձում յանն ասաց, 
որ հանրապետության գիտնականները հնգամյա-
կի "Բոշիւ տարին հարվածային աշխատանքով 
սկսեցին։ Դա հուսալի երաշխիք Է, որ նրանք 
պատվով կկատարեն առաջադրված խնդիրները 
և իրենց համեստ ավանդը կներդնեն մեր երկրի 
տնտեսական ու գիտատեխնիկական զարգաց-
ման ծրագրի իրականացման գործում։ 

Հանրապետության գիտությունների ակադե-
միայի 1 $73 թ. գործունեության հիմնական 
արդյունքների մասին զեկուցումով հանդես 
եկավ ՀՍՍՀ ԳԱ գլխավոր դիտնական-քարտու-
ղար, ՀՍՍՀ գիտությունների ակադեմիայի թըղ-
թակից֊անդամ Ս. Ա.- Բականցը: Նա ընդգծեց, 
որ 1973 թ. ՀՍՍՀ ԳԱ գիտական և գիտակազ֊ 
մա կերպ լական գործունեությունը ընթացել Է 
գիտության արդյունավետությունը բարձրացնե-
լու, բնական և հասարակական գիտություննե-
րի բնագավառում ֆունդամենտալ հետազոտու-
թյունները ծավալելու ու խորացնելու, գիտա-
կան կոլեկտիվների ուժերը և ուշադրությունը 
գիտատեխնիկական առաջընթացի առավել կա-
րևոր և հեռանկարային ուղղությունների զար-
գացման վրա կենտրոնացնելու և գիտության 
ու տեխնիկայի նվաճումների ներդրում ը մեր 
երկրի ժողովրդական տնտեսության մեջ արա-
գացնելու մասին ՍՄԿԿ XXIV համագումարի 
դիրեկտիվները անշեղորեն կենսագործելու նշա-
նաբանով։ ՀՍՍՀ գիտությոմ/ների ակադեմիայի 
աշխատողները հաշվետու տարում մեծ աշխա-
տանք են կատարել իրենց առաջ դրված խըն-
դիրները կատարելու համար։ Այժմ ՀՍՍՀ գի-
տությունների ակադեմիայում աշխատում Է 
մոտ 6*800 մարդ, որոնցից 2585-ը գիտական 
աշխատակիցներ են, այդ թվում1 158-ը գիտու-
թյան դոկտոր, իսկ 836-ը՝ գիտության թեկնա-
ծու։ Զեկուցողը հանգամանորեն վերլուծեց ա-
կադեմիայի նախագահության, նրա բաժան-
մունքների, հրատարակչությունների և գրադա-
րանների գործունեությո ւնը, Ս. Ա. րակունցը 
նաև նշեց, որ ակադեմիայի մի շարք հիմնարկ-
ներ դեռևս դժվարություններ են կրումճ կապված 
նյութատեխնիկական մատակարարման հետ, 
որը բացասաբար Է անդրադառնում հետազոտա-
կան աշխատանքի մակարդակի ու տեմպերի 
վյրա։ Զգալիորեն թերակատարվել Է կապիտալ 
շինարարության պլանը։ 

Զեկուցման շուրջը ծավալվեց մտքերի փո-
խանակություն։ Գիտա-հասարակական անխոնջ 
և բեղմնավոր գործունեության համար «Մե-
ծարման դիր» ստացան ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոս-
ներ Կ. Ն. Պաֆհնգոլցլւ, Է. Հ. Հասրաթյանը և 
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պատմական գիտությունների դոկտոր Կ. Գ. Ղա-
ֆսւդաւ՚յանբ: Գիտությանը մատուցած մեծ ծա-
ռայությունների համար VՎաստակագրովJ) պար-
գևատրվեցին ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոս Ս. Կ. Կա-
րապետյանը, ՀՍՍՀ ԳԱ թդթակից-անդամ Ա. Տ. 
Ղանալա&յա&լւ, տեխնիկական գիտությունների 
թեկնածու Գ. Ս. Մինաււյանր, քիմիական գիտու-
թյունների թեկնածու Հ. Տ. Եսայանր, երկրաբա-
նական -հ ան ք ա բան ակ ան գիտությունների թեկ-
նածու Դ. Պ. Բաղդասարյանը: 

1973 թ. արժեքավոր գիտական հետազոտու-
թյուններ կատարած և պրակտիկա յոսէ մշա-
կումների արմատավորմանը մասնակցած մի 
խումբ գիտնականներ արժանացան <rԳովես-
տագրի XИ 

ՀՍՍՀ ԳԱ տարեկան ընդհանուր ժողովում գի-
տական զեկուցումներով հանդես եկան ՀՍՍՀ 
ԳԱ ակադեմիկոս Գ. Մ. Ղաւփրյանը և հանրա-
պետության գիտությունների ակադեմիայի թըղ-
թ ակից-անդամ P. Ն. Աոաքհլյանը: Գէ Մ. Ղա-

րի բյան ի զեկուցումը նվիրված էր նյութի և 
բարձր էներգիաների մասնիկների Էլեկտրա-
տեխնիկական փոխհարաբերությունների հարցե-
րին, իսկ Բ. Ն. Աոարելյանի զեկուցում ը՝ Հայ-
կական ՍՍՀ֊ում կատարված հնագիտական պե-
ղումների արդյունքներին։ 

Ընդհանուր ժողովում քննարկվեց նաև ՀՍՍՀ 
գիտությունների ակադեմիայի ինստիտուտների 
կանոնադրությունը. որոշվեց կանոնադրության 
նախագիծը մշակելու և խմբագրելու համար 
ՀՍՍՀ ԳԱ փոխ-պրեզիդենտ, ակադեմիկոս Ա. П*. 
Հովհաննիսյանի նախագահությամբ ստեղծել 
հանձնաժողով և նախագիծը մշակելուց ու ար-
ված դիտողությունները հաշվի առնելուց հետո 
ներկայացնել Հ՛ՍՍՀ ԳԱ նախագահության հաս-
տատմ անը։ 

Ակադեմիայի ընդհանուր ժողովը ընտրեց 
ՀՍՍՀ ԳԱ նախագահության նոր կազմ։ Դրանով 
ՀՍՍՀ գիտությունների ակադեմիայի տարեկան 
ընդհանուր ժողուքն ավարտեց իր աշխատանքըt 
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Մարտի 21-ին աեղի ունեցավ ՀՍՍՀ գիտու-
թյունների ակադեմիայի հասարակական գիտու-
թյունների բաժանմունքի տարեկան ժողովյը։ 
Բաժանմունքի գիտական հիմնարկների 1973 թ. 
կատարած աշխատանքների մասին հաշվետու 
զեկուցումով հանդես եկավ հասարակական գի-
տությունների բաժանմունքի ակադեմիկոս-քար-
տուղար, ակադեմիկոս Ծ. Պ. Աւլայանը: նա 
ասաց, որ բաժանմունքի գիտական հիմնարկնե-
րը 1973 թ. հաշվետու տարում կարևորագույն և 
արդիական պրոբլեմների մշակման ուղղու-
թյամբ կատարել են արդյունավետ աշխատանք։ 
Հաշվետու տարում ղեկավարվելով ՍՄԿԿ XXIV 
համագումարի և ՍՄԿԿ Կեն տկոմի պլենումների 
պատմական որոշումներով, ֊բաժանմունքի գիտա-
կան հիմնարկների գիտաշխատողները 1973 թ• 
հնդամյակի վճռական տարի դարձնելու նշանա-
բանով զգալի աշխատանք ծավալեցին հասա-
րակական զարգացման տեսական պրոբլեմների 
մշակման, կյանքի երևույթները մ արքսիստական-
լենինյան մեթոդոլոգիայով և ստեղծագործական 
մոտեցմամբ բացատրելու ուղղությամբ։ 

Բաժանմունքի գիտական հիմնարկների ղեկա-
վարները, գիտական խորհուրդները, կուսակցա-
կան ու հասարակպկան կազմակերպությունները 
վերանայելով գիտահետազոտական աշխատանք-
ների, ինչպես նաև 20-ամյա հեռանկարային 

պլանները, ճշտեցին գիտական ուղղություններըչ 
կարևորագույն պրոբլեմներն ու արդիականու-
թյան պահանջները։ 

Ծ. Պ. Աղա յանը նշեց, /.ր հաշվետու տարում 
բաժանմուն քի 8 ինստիտուտները մշակել են 
48 դիտական պրոբլեմ, որոնք ընդգրկում են 
191 թեմաւ Այնուհետև զեկուցողը հանգամանո-
րեն վերլուծեց բաժ անմուն քի գիտական հիմ՛՛ 
նարկների և բյուրոյի գործունեությունը: նա 
նկատեց, որ հաշվետու տարում 7 թեմաներ 
մնացել են անավարտ, որոշ ինստիտուտներ 
դանդաղում են անդր կովկասյան հանրապետու-
թյունների համապատասխան ինստիտուտների 
հետ գիտական համագործակցության և սոցիա-
լիստական պարտավորությունն երի կնքման հար-
ցում 1 

Զեկուցման վերջում Ծ. Պ. Աղա յանը նշեց, որ 
1974 թ, բաժանմունքին պարտավորեցնում է 
ավելի մեծ եռանդով աշխատել հանուն սովե-
տական գիտության հետագա զարգացման ու 
առաջընթացի, հանուն մեր երկրի է՛լ ավելի 
բարգավաճման ու հզորացման։ 

Զեկուցման շուրջը ծավալվեց մտքերի փո-
խ ան ակութ յո ւն, որին մասնակցեցին ակադեմի-
կոս Ա. Ս. Ղաւփբյանր և պատմական գիտու-
թյունների դոկտոր, արևելագիտության ինստի-
տուտի դիրեկտոր Я*. Խ. Սարդս յանը: 



Ա. Ս. Ղարիբյանն ասաց, որ հաշվետու տա-
րում բաժանմունքի դիտական հիմնարկները հա-
սել են զգալի ն՛վաճումն երի, որոնց հետագա 
զարգացումը կախված է նաև հրատարակչական 
Լ տպարանային գործի բարելավումիցг Նա նաև 
կանգ առավ դպրոցները բարձրորակ դասագըը-
բերով ապահովելու հարցի վրա։ 

Գ, Խ. Ս արդս յ անն անդրադարձավ արևելա-
գիտության ինստիտուտի խնդիրներին։ նա ա-
սաց, որ կարող ուժերի առկայությանը հնարա-
վորություն է տալիս ստեղծել կովկասագիտու-
թյան բաժին, որը կհ ան դե ցնի Հայաստանում 
կովկասագիտության զարգացմանը։ նա այնու-

հետև ընդգծեց ինստիտուտի գիտաշխատողնե-
րին արտասահմանյան գիտական գործուղումներ 
տալու և ինստիտուտի գիտական գրադարանը 
հարստացնելու անհրաժեշտությանը։ 

Վերշում ffՍոցիալիզմի քաղաքատնտեսությու-
նը սոցիալիստական էկոնոմիկայի տեսության և 
պրակտիկայի առաշատար օղակն էտ զեկուց-
մամբ հանդես եկավ ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոս 
Ա. Ա. Աուսքելյանը: 

Դրանով ՀՍՍՀ ԳԱ հասարակական գիտու-
թյունների բաժանմունքի տարեկան ժողովն ա-
վաբտեց իր աշխատանքը։ 


